

វិបត្តិ នៃ លទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យសេរី



វិបត្តិ នៃ លទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យសេរី

ក្រោយពី របបកុម្មុយនិស្ត រលំបន្តបន្ទាប់គ្នា ចាប់ពីឆ្នាំ ១៩៨៩ នៅអឺរ៉ុបខាងកើត ដែលមាន ដំណូល នៃរបបទីក្រុង Berlin ជា និមិត្តរូប នៃ ជ័យជំនះ នៃ លទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យសេរី ហើយនិង និទាយរដ្ឋរ អាវ៉ាប់ ចាប់ពីឆ្នាំ ២០១០ ដែលជា ចលនា នៃវិវាទ កម្ម របស់ប្រជាជន នាំឲ្យដួល នូវរបបផ្តាច់ការមួយចំនួន, វា ហាក់បីដូចជា ពិភពលោក បំភ្លឺដោយរស្មី នូវសេរីភាព និង សិទ្ធិ នៃប្រជាពលរដ្ឋ អាចសម្រេចលើជោគវាសនារបស់ខ្លួនឯង។ ដូចលោក Francis Fukuyama សរសេរ ក្នុងសៀវភៅពិស្សត^១ របស់លោក ថា <ដំណាច់ នៃ ប្រវត្តិសាស្ត្រ> គឺជា ជ័យជំនះ នៃ របបដឹកនាំ នៃលទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យសេរី នៅក្នុងភពលោក។

ជាការពិត នៅក្នុង ដលោកនេះ វាមានប្រទេសតិចណាស់ ដែល ដឹកនាំដោយ របបកុម្មុយនិស្ត និង របបផ្តាច់ការ មួយចំនួន។ តែនៅលើចំណុចមួយ ដែល លទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យសេរី មិនទាន់ ដោះស្រាយបាននៅឡើយ គឺ ទំនាក់ទំនង ដ៏ពិបាកមួយ រវាង លទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យសេរី និង ចំណង់ចិត្តទទួលស្គាល់ខ្លួន^២។ ក្នុងរយៈពេលវែងមួយ លទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យសេរី វាអាចបង្កូច ពី

^១ La fin de l’histoire et le dernier homme – édition Flammarion 1992.
^២ Désir de reconnaissance.

វិបត្តិ នៃ លទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យសេរី

ខាងក្នុង, ឬក៏មកពី ឆ្លុយស លើសលន់³, ឬក៏មកពី ឆ្លុយស អន្ទះអន្ទែង ស្របច្បាប់⁴។ តាមលោក Fukuyama ឆ្លុយស ទី១ គឺជាគ្រោះថ្នាក់ធំ ដល់លទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យសេរី។ ចំណែក អារ្យធម៌ណា ដែលជំរុញ ឲ្យមាន ឆ្លុយស ស្របច្បាប់ គ្មានអ្វីទប់ទល់ ហើយ ស្វែងរកដោយអន្ទះអន្ទែង នូវការលុបបំបាត់ នៃ គ្រប់ ការសំដែង នៃការទទួលស្គាល់ ក្រៅច្បាប់ វានឹងប្រឆាំងនាប នឹង ដែនកំណត់ខ្លួនឯង តាមច្បាប់ធម្មជាតិ។ ដូចយ៉ាង របប កុម្មុយនិស្ត បានប្រើរយៈពេលដ៏យូរអង្វែង តែស្រុកោក⁵ ស្វែង បង្កើត នូវ សង្គមគ្មានវណ្ណៈ ដោយប្រើអំណាចរដ្ឋ ដើម្បី លុប បំបាត់នូវអ្វីគ្រប់បែបយ៉ាងដែលអង្គការបក្ស មិនទទួលស្គាល់។

ឧទាហរណ៍ : លុបបំបាត់ នូវ រូបអាក្រក់ និង រូបល្អ ក្នុងនាម នៃ សមភាពដាច់ខាត ទទួលស្គាល់ដោយច្បាប់កំពូល របស់អង្គការ បក្ស ព្រោះវាជាច្បាប់ ប្រសើរដាច់ខាត។ ដូចយ៉ាង ពន្យល់ កូន ឲ្យអាចសម្លាប់មាតាបិតា ព្រោះ វាជា ពលកម្ម ដ៏ខ្ពង់ខ្ពស់ សំរាប់ បំរើ ប្រយោជន៍ ដល់ បដិវត្តន៍ នៃបក្ស។ ការណ៍ទាំងនេះ ទុកជា ឆ្លុយសស្របច្បាប់ របស់បក្ស ដែលនៅទីបញ្ចប់ វានាំ បក្ស ឲ្យ រលំរលាយ ព្រោះវា ជា ឆ្លុត ប្រឆាំងនឹងច្បាប់ធម្មជាតិ។

តែ គ្រោះថ្នាក់ខ្លាំង គឺ ឆ្លុតលើសលាន់ ព្រោះវាជា ឆ្លុត មាននៅ ក្នុងធាតុមនុស្ស តែម្តង។ ទោះបី តម្លៃ នៃមនុស្ស ត្រូវបានគេ

³ ឆ្លុយស លើសលន់; mégalothymia។
⁴ ឆ្លុយស អន្ទះអន្ទែង ស្របច្បាប់ ; isothymia។
⁵ ស្រុកោក, មិនបានសម្រេច, ឥតប្រយោជន៍។

វិបត្តិ នៃ លទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យសេរី

ទទួលស្គាល់ជាសកល តាមការប្រកាសជាឧទ្ធារិក ក្នុងធម្មនុញ្ញ នៃ អង្គការសហប្រជាជាតិ ក្រោយពីមាន ការប្រយុទ្ធប្រឡាក់ឈាម ដ៏យូរមួយ នៅក្នុងប្រវត្តិសាស្ត្រ នៃមនុស្សជាតិ តែ សេចក្តីប្រាថ្នា ជាសារវន្ត នៃមនុស្ស វានៅមានដដែល គឺ ចំណង់ចិត្ត ទទួលស្គាល់ខ្លួន។ នៅក្នុង ប្រទេស មហន្ទន ទោះបីបានរំលាយបាន ជាគោលការណ៍ នូវ សេចក្តីត្រូវការ ជាធម្មជាតិ តែនៅមានពលរដ្ឋមួយចំនួនធំ នៅខ្វះនៅឡើយ នូវ ម្ហូបចំណី, ជម្រង និង សេចក្តីត្រូវការចាំបាច់ ជាធម្មជាតិ ផ្សេងៗទៀត សំរាប់រស់នៅ ដែលជាចំណោទសំខាន់ ដល់ប្រទេសប្រជាធិបតេយ្យលុះមុខ ត្រូវដោះស្រាយ។ តែ គេឃើញថា ដំណោះស្រាយ វាច្រើន តែវិរក នូវ សុខុមាលភាព ជាង សក្តិយស នៃ ជនក្រីក្រ ដែលជាដំណោះស្រាយ មិនឆ្លើយចំ នូវ សេចក្តីប្រាថ្នា ជាសារវន្ត នៃមនុស្ស គឺ ចំណង់ចិត្តទទួលស្គាល់ខ្លួន នោះឯង។ ដូច្នេះ នៅក្នុងសង្គម ដែលនៅតែមាន ជនក្រីក្រ និង ជនមានទ្រព្យ គឺនៅមានជានិច្ច នូវបញ្ហា សក្តិយស នៃមនុស្ស ដែលអ្នកខ្លះទុកជា បញ្ហាធម្មតា នៃសង្គម តែអ្នកខ្លះទៀត ទុកជា បញ្ហាទាបថោក នៃមនុស្សជាតិ។ តែវាគ្មាន ឋានៈដាច់ខាត នៃ វិបុលភាព សម្ភារៈ ណាមួយ ដែលអាចនឹងទូទាត់ នូវការប្រមាថរាល់ថ្ងៃ ដល់ សក្តិយស នៃជនក្រីក្រ នោះបានឡើយ។ ជាថ្មីម្តងទៀត បញ្ហាសំខាន់ ដល់ លទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យសេរី គឺ វិរក នូវសមត្ថភាពសនោះឯង ដែលអាចបង្កើត នូវវិបត្តិផ្ទៃក្នុង នៃខ្លួន។ ត្រូវដឹងថា អ្វីដែលកើតមានដល់ លទ្ធិកុម្មុយនិស្ត នៅទស្សវត្សរ៍

វិបត្តិ នៃ លទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យសេរី

ប្រទេសប្រជាធិបតេយ្យលុះមុខ មានឥរិយាបថ ធ្ងន់លុះ រហូត ជួនកាល ថែមទាំង គាំទ្រ ដើម្បី រកប្រយោជន៍ ធ្វើអោយ ជន ផ្តាច់ការ ក្លាយជា មនុស្ស ឆ្លាតយស លើសលាន់ ដែលពាក្យខ្មែរ ហៅថា <មានតែអញ> គឺថា <អញរស់ ឯងស្លាប់>។

ទុព្វលភាព នៃលទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យសេរី នៅចំពោះមុខ ឆ្លាត យស លើសលាន់ នេះ វានាំបង្កើតវិបត្តិ នៃតម្លៃលទ្ធិ ដូច លទ្ធិ កុម្មុយនិស្ត បានជួបប្រទះ រួចមកហើយ ដែលនាំអោយ រលាយ ខ្លួន។ សួរថា តើ ការណ៍នេះ វានឹងអាចជា អនាគត នៃលទ្ធិ ប្រជាធិបតេយ្យសេរី? ចំពោះ សហរដ្ឋអាមេរិក ចម្លើយ គឺ <ទេ>, ចំពោះ អឺរ៉ុប ចម្លើយ គឺ <ទេ មិនច្បាស់> តែចំពោះប្រទេសទន់ ខ្សោយវិញ ដូចយ៉ាង នៅ អាហ្វ្រិក, អាមេរិកឡាទិន, អាស៊ី ដូច យ៉ាង ស្រុកខ្មែរ ចម្លើយ គឺ <មែន>។ ត្រូវដឹងថា លទ្ធិប្រជាធិបតេ យ្យសេរី ធ្លាប់រលាយខ្លួនម្តងហើយនៅ ប្រទេស អាឡឺម៉ាញ មក ពីខ្លួន មានទុព្វលភាព ប្រទល់នឹង លទ្ធិណាស៊ី ដែលបង្កើត ឡើងដោយ ជនឆ្លាតយស លើសលាន់ ឈ្មោះ Hitler ដែលជា កត្តា នាំបង្កើតសង្គ្រាមលោកលើកទី២។ នៅប្រទេសបារាំង នៅពេល សង្គ្រាមនោះ លទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យសេរី ត្រូវបានជំនួសដោយ លទ្ធិផ្តាច់ការ ហៅថា របបវិស៊ី ឬ ប៉េតាំង។ អ្វីដែលធ្លាប់កើត មាន វានឹងអាចកើតឡើងជាថ្មីម្តងទៀត។ ត្រូវដឹងថា នៅស្រុក ខ្មែរ លទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យសេរី ដែលបង្កើតឡើងដោយ អង្គការ សហប្រជាជាតិ អាចរលាយបាន។ ការណ៍នេះហើយ ដែលជា វិបត្តិ នៃលទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យសេរី។